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Kde ležely Trutmanice
      a proč zanikly?
 Jarovínu Rosé kraloval
          rakvický Merlot
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 „Tam za řekou je Argentina“ – kdo-
ví proč se mně vybavil tento poetický 
název skvělého cestopisu Ing. Hanze-
lky a Zikmunda, když jsem z hráze 
Svodnice zíral do míst dnes už dávno 
zaniklé osady. Dalo by se dodat „ko-
nečně“, neboť nemálo lidí o tom místě 
ví, ale jen málokdo zná jeho přesnou 
polohu. A nebýt velice ochotné pomo-

ci pana místostarosty z Pavlovic, ne-
věděli bychom to teď ani my.

Máte kus pravdy, vy zatvrzelí rea-
listé či skeptici všeho druhu, není to 
nic světoborného, a navíc tam kromě 
osetého lánu není ani nic vidět. Člo-
věk je však odjakživa tvor zvídavý a 
stále něco hledající, čehož odměnou 

jsou pak nálezy i vynálezy. Máme ta-
ké i dar jakési romantické fantazie, ně-
kdy zbytečně potlačované, která nám 
umožní třeba i dávnou minulost si as-
poň přibližně představit. K tomu však 
potřebujeme fakta i důkazy, bez kte-
rých jde leda tak o pohádky.

Trutmanice byly typickým dítkem 
kolonizační vlny ze sousedních Ra-

kous, a to hlav-
ně ve 13. sto-
letí. V té době 
(mimochodem 
– o Rakvicích 
již existova-
la zmínka) už 
tedy mohly 
vznikat, i když 
první písemný 
doklad je z ro-
ku 1330, kdy 
osadu daroval 
Jan z Meziří-
čí žďárskému 
klášteru.

Už tehdy bylo v Trutmanicích 18 lá-
nů, dvůr se 4 lány, vinice, ba i kostel, což 
je i dnes hodné obdivu. Posléze byly 
v držení Petra Hechta a Znaty z Ro-
sic, jakož pak i známého Jana Staršího 
ze Žerotína, který Trutmanice prodal 
v roce 1527 jinému Janovi – z Lipého. 
To však byl už začátek konce, když 

v roce 1570 panstvo dovolilo Pavlovi-
cím vybudovat obecní rybníček – právě 
na gruntech již pusté trutmanické vsi. 

Jak a proč Trutmanice zanikly, to už 
se asi nedozvíme. Příčin bylo zajisté 
víc – příroda, nájezdy, nemoci, konku-
rence životaschopnějších osad v sou-
sedství, možná též příliš mladé a slabé 
kořeny. Trutmanice nebyly ale žádnou 
výjimkou, protože stejný osud potkal 
na Břeclavsku více než 30 jiných ob-
cí. Vždyť jen v blízkém okolí Rakvic 
to byly další dvě. Bez zajímavosti není 
ani fakt, že v té době existovaly i Trut-
maničky (u Troskotovic) anebo že ješ-
tě paní Šebestová píše o Svodnici jako 
o Trutmance. Možná některé čtenáře 
udiví i skutečnost, že ve středověku 
tady bylo dvakrát víc osad, nežli je 
tomu dnes. Inu, jižní Morava lákala 
už od nepaměti a nezřídka tu bylo až 
přelidněno.

Tak tady byly Trutmanice – na fotce 
přímo ve směru ruky, která drží úlo-
mek zdiva. Asi 2 km od nás, na kopeč-
ku při levém břehu Trkmanky, dob-
ře přístupné místo jak po udržované 
hrázi, tak i polňačkou z Velkých Pav-
lovic. Kdo i teď nevěří, ať si tam zabě-
ží či zajede. Doslova hmatatelných do-
kladů dávného života je na tom místě 
pořád ještě dost.

Rak

Tady byly Trutmanice

Podle legendy slavil první posví-
cení král Šalamoun, když světil svůj 
chrám v Jeruzalémě. Každý rok v ten 
stejný den pak pořádal hostinu pro 
své přátele na počest vysvěcení chrá-
mu. 

Jak již tato legenda naznačuje, po-
svícení či hody se tedy původně sla-
vily jednou v roce, a to v 
neděli před nebo po svát-
ku světce, jemuž byl za-
svěcen místní kostel (po-
svícení znamená totéž co 
posvěcení), tedy v každé 
farnosti v jinou dobu. 

Lidé chodili na posvíce-
ní konaná v okolních ob-
cích nejen proto, aby na-
vštívili své příbuzné a přá-
tele nebo aby něco utržili 
prodejem různého zboží, 
ale také že se jim díky této 
slavnosti naskýtala mož-
nost dobrého jídla a záro-
veň odpočinku od práce. 

Ale tím, jak se lid bavil, pracovní 
morálka trpěla. Císař František Josef 
II. chtěl nějakým způsobem sjedno-
tit oslavy v celé zemi, a proto roku 
1787 vydal ustanovení, kterým přiká-
zal slavit posvícení v jeden čas. Ter-
mín určil na neděli po svátku svatého 
Havla. Poslušní poddaní přijali naří-

zení velice nadšeně. V tomto období 
již byl nový mák do buchet, zásoba 
čerstvé mouky a vajec, zralé švestky 
na povidla a vykrmené husy na pe-
káč, zkrátka ideální doba na posvíce-
ní, jímž tak lid vzdával hold ukončení 
polních prací. 

Od té doby slavili lidé dvakrát. Tře-
tí neděli v říjnu tzv. 
,,císařské hody“ ne-
bo také ,, havelské 
posvícení“, a dál 
svoje místní posví-
cení, kterému říkali 
,,naše posvícení“ či 
„naše hody“.

         U nás v Rak-
vicích se pořáda-
jí tradiční letní ho-
dy koncem června 
(rakvický kostel je 
zasvěcen Janu Křti-
teli -  svátek 24. 6.), 
také se ale mezi lid-
mi říká na Petra a 

Na Moravě hody, posvícení v Čechách
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Pavla. Nastává ten správný shon. 
Všude se uklízí, perou se, škrobí a 
žehlí sukně pro stárky, matky zase 
shání nové šaty, aby se také líbily, a ti 
nejmenší netrpělivě vyhlížejí, kdy už 
přijedou kolotoče. Pečou se ,,rakvic-
ké  koláče“, připravuje se jídlo, aby 
bylo všeho dostatek pro to správné 
hodování.

I když je kroj stárků nákladný, ob-
vykle to naši mládež a její rodiče ne-
odradí. Vloni se účastnilo 19 párů a 5 

sklepníků a hody byly tak trochu vý-
jimečné, neboť jsme mohli v průvo-
du vidět 16 sourozenců a 4 bratran-
ce. Marie a Ondra Lukešovi, Václav a 
Eva Horáčkovi, Dominika a Karolína 
Skrývalovy, Lucie a Zuzana Střelco-
vy, Kateřina a Iva Blažkovy, Veronika 
a Iva Grycovy, Veronika a Michaela 
Krásné, Jitka a Lukáš Tesaříkovi. Bra-
tranci - Jan Bílek a Aneta Jedličková, 
Pavel Smutný a Ladislav Baloun. 

Můžeme si jen přát, aby mladým 

elán a nadšení dlouho vydržely!
Hody jsou naší dávnou tradicí, ač-

koliv nikde není podchyceno, kdy 
u nás vznikla a proč máme hody dvo-
je. Ve farní kronice jsem se dočetla, že 
„...první a druhé stárky vybral pan fa-
lář“, ale od kterého roku se tak dělo, 
jsem  rovněž nezjistila. Snad má ně-
kdo z občanů  povědomost, názor, 
domněnku na toto téma. Ráda je při-
vítám.

Iva Neuvirtová

Frantin i školník Franta se znali 
navzájem velice dobře. Léta se spolu 
přátelili, scházeli se ve společné partě 
a věděli na sebe úplně všechno. Proži-
li spolu období nejrůznějších bujarých 
oslav, narozenin či Silvestrů, nadáva-
li si do kluků kudrnatých, paznehtů 
či prašivců a dobře se bavili tím, že si 
dělali samé naschvály. Jak se objevila 
sebemenší příležitost, hned ji jeden 
proti druhému využili. Galuška by 
mohl podle nich napsat 3. díl o lidech  
na Slovácku a mohl by ho nazvat tře-
ba Slovácko sa dycky súdit bude.

Když se stavěla sportovní hala, 
Frantin byl pověřen organizační čin-
ností. Nebyl vybrán náhodou, jeho or-
ganizační schopnosti byly téměř neo-
mezené, a když scházela pracovní síla, 
vytáhl chlapy třeba z hospody. Kromě 
brigádníků měl na větší nárazové ak-
ce pro stálou potřebu několik zacho-
valých důchodců. Tito pánové oplý-
vali jadrnou mluvou a učitelé museli 
i v parných dnech často zavírat okna, 
aby školní děti předčasně nezmoud-
řely. Výhledově to ovšem byla sna-
ha naprosto marná. Od dnešní školní 
mládeže by se tito pánové mohli ještě 
mnohému přiučit a okna by se para-
doxně zavírala z opačného důvodu. 

Pro svou potřebu měl Frantin 
k dispozici starý, ale funkční traktor, 
který byl po celý den dokonale využit 
a stal se pro stavbu haly nepostrada-
telným. Samotná hala byla úzce pro-
pojena s děním ve škole a tuto činnost 
koordinoval Frantin většinou se škol-
níkem. Ten si důležitost traktoru plně 
uvědomoval a ve školnické hlavě se 
již dlouho rodil plán, kterak Franti-
na jeho prostřednictvím doběhnout. 

Jednou Frantin zaparkoval svůj 
poklad před školní kuchyní a vešel 

dovnitř něco zařídit. Školník vyu-
žil vítané příležitosti a na několika 
místech v traktoru zapálil připrave-
né dýmovnice. Pak přiběhl do školy 
a na nic netušícího Frantina zařval: 
„Ty se tady vybavuješ a venku ti ho-
ří traktor.“ 

Frantin několikrát nasucho polkl 
a vyřítil se ven. Ke své hrůze uviděl 
traktor zahalen oblaky kouře a uvě-
domil si jeho nepostradatelnost. Za-
čal zmateně pobíhat okolo stroje a 
vykřikoval: „Hořííííí, dělejte neco, 
hořííí, noste vodu, hasičáky, volej-
te hasiče!“. Tak nějak podobně hasil 
svou stresovou situaci. 

Zatím školník sezval na toto diva-
dlo koho potkal, a tak kuchařky, uči-
telky, zedníci i školní mládež již stá-
li svorně před školou a přihlíželi, jak 
Fratin běhá kolem traktoru a mlátí do 
něj vlastní čepicí. 

Samozřejmě za chvíli byl podvod 
odhalen a schvácený Frantin povídá 
holohlavému školníkovi: „Počkej, ty 
kluku kudrnatá, to ti teda neostanu 
dlužnej!“ (místo „kluku“ použil slo-
vo výrazně přiléhavější, ale to si  bys-
trý čtenář jistě domyslí sám).

 Ale tento příběh má 
také své pokračování. 

Byly prázdniny, slu-
níčko hřálo, modrá 
obloha se snoubila ve 
vzdáleném horizon-
tu s Pálavou a školník
Franta vyrazil na dovo-
lenou. Seděl s manžel-
kou v naleštěném wart-
burgu, okna dokořán 
a ruce na volantu mu 
zdobily frajerské bílé 
rukavičky. 

Byla doba žní, a tak 

Frantu nijak nepřekvapilo, že se hned 
za Rakvicemi zařadil za několik kom-
bajnů, které mířily někam na obilný 
družstevní lán. Času měl habaděj, a 
tak spokojeně popojížděl a čekal na 
příležitost k předjetí.

Té se ovšem nedočkal. Měl tu smů-
lu, že přímo v kombajnu před ním 
seděl Frantin, který ho ve zpětném 
zrcátku neomylně poznal, a tak se 
naplnilo pravdivé přísloví o božích 
mlýnech. Zapnul ventilátor a z kom-
bajnu se vyvalila asi tuna plev přímo 
na naleštěný Wartburg. 

Zděšenému Frantovi urychlené 
zavírání okýnek nebylo již nic platné. 
Slunce potemnělo, obloha zešedla a 
horizonty přestaly být zajímavé. Kaž-
dý „lonťák“ ví, co dokážou plevy. 

Frantovi nezbylo, než se obrátit 
k domovu a vybírat osiny z potahů 
auta, oblečení, prádla i frajerských 
rukaviček. 

Na dovolenou se jelo až na druhý 
den a Franta si cestou mohl ukroutit 
hlavu, aby se na něj odněkud nevyří-
til Frantin s kombajnem.

Astra

Povídka II. - Boží mlýny stále melou
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Pierre, jak vzpomínáte z pohle-
du studenta urbanistiky na Rakvice 
před čtrnácti lety?

Přišli jsme z jiného kraje a s jiným 
pohledem na svět. Mě osobně velmi 
zaujala výhodná poloha vaší obce. 
Pozice v blízkosti Lednicko-valtické-
ho areálu skýtala obrovské množství 
možností, naprosto jsem však nechá-
pal, že vesnice v okolí mezi sebou 
nespolupracují, není mezi nimi vy-
budována turistická infrastruktura – 
cyklostezky,  informační tabule, odpo-
činková místa... Každá obec  si zkrátka 
hrála na svém písečku.

Dále mě překvapilo velké množ-
ství opuštěných domů, tehdy jich by-
lo asi devadesát, a podle slov starosty 
tato situace v obci i nadále trvá. Víte, 
ve Francii každý preferuje obydlený 
dům před prázdným...

Svůj podíl na 
tomto stavu má 
asi i fakt, že se 
u nás lidé  bo-
jí kvůli nedo-
statkům v le-
gislativě svůj 
dům dlouhodo-
bě pronajmout, 
aby neměli po 
skončení ná-
jemní smlouvy 
problémy s vy-
stěhováním ná-
jemníka. Mnozí 
z nich také ma-
jí ve starých do-
mech uloženu 
z e m ě d ě l s k o u 
techniku...

Majitelé ne-
movitostí u nás 
často řeší tuto 

problematiku tak, že poskytují své 
domy k pronájmu turistům. Mnozí 
turisté totiž vyhledávají i jiný než ho-
telový typ uby-
tování a uvíta-
jí, když majitel 
bydlí nedaleko, 
poskytne jim 
informace, jak 
se v krajině ži-
je, jaké jsou v ní 
zvyky, jak vy-
padá den země-
dělce či vinaře, 
jak se vyrábí ví-
no... Něco, co se 
podobá agrotu-
ristice. 

Zrealizoval 
se v Rakvicích 

některý z vašich studentských ná-
vrhů?

Navrhovali jsme vybudovat zónu 
pro rybáře a koncentrovat sportov-
ní vyžití v obci do jedné oblasti, pro-
storu, kde by se mohly sportu účastnit 
větší masy lidí. Obojí se povedlo. Vol-
nočasové zařízení u Jezer (Kačenárna 
- pozn. redakce) či sportovní komplex 
s penzionem U Šutráku určitě oby-
vatelé Rakvic vítají a tyto objekty zá-
roveň přilákají do obce i spoustu ná-
vštěvníků. Jen je třeba pohlídat, aby se 
aktivity zde nezvrhly v megaloman-
ství, v něco, co by v budoucnu mohlo 
být obyvatelům nepříjemné.

Další věcí, kterou jsme se kdysi za-
bývali, bylo vytvoření již zmiňovaných 
turistických tabulí, odpočinkových 
míst či informačního centra pro turisty.

Co vás v Rakvicích zaujalo?
Dnes vidím Rakvice celkově jako 

velmi hezkou a dobře vybavenou ves-
nici. Spousta domů je nových či opra-
vených, což přidalo obci na hodnotě. 

Váš jih Moravy je taková malá Provence
Rakvice dnes a před čtrnácti lety pohledem francouzského urbanisty...

Lille je čtvrtým největším městem Francie (1 260 000 obyvatel)

V roce 1996  přijeli v rámci výměnného studijního pobytu dva mladí urbanisté z francouzské Bretagne do České 
republiky. Partnerskou školou univerzity v Brestu, kde v té době studovali, bylo totiž Vysoké učení technické v Brně. 
Náhoda tomu chtěla a ocitli se také v Rakvicích. Úkolem studentů bylo zmapovat osídlení naší obce, její hospodář-
ství, kulturu, sociální život obyvatel, ale také turismus. Zpracovaný projekt, který urbanisté doplnili také o návrhy 
na optimální vývoj sledovaného území a jeho efektivní a harmonické uspořádání, předali starostovi obce. Některé 
nápady se pak v budoucnu staly pro Rakvice inspirací. 

Po čtrnácti letech se jeden ze studentů - Pierre Damien Leduc - vrátil na „místo činu“. Dnes je mu 36 let a svému 
oboru zůstal věrný. Pracuje v Lille jako urbanista krajinář, urbanismus dokonce i několik let vyučoval na tamější 
univerzitě. 

Využila jsem tedy přítomnosti tohoto francouzského odborníka a  popovídala si s ním o tom, jak vnímá změny, 
které se v naší obci od roku 1996 udály. Při rozhovoru byl velmi milý, sdílný, ochotně odpovídal na každou otázku a 
živě při tom gestikuloval. 

Nutno dodat, že následující řádky by nevznikly, nebýt bravurního překladu slečny Petry Filípkové, které tímto za 
zdolání jazykové bariéry mezi francouzštinou a češtinou děkuji.

Francouzský urbanista – krajinář Pierre Damien Leduc 
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Kdybych měl ale vyzvednout něco, co 
mě zaujalo, pak by to byl pěkný kom-
plex malých sklepů U Luže. 

Co se vám naopak v Rakvicích ne-
líbí?

Když jsem procházel kolem areálu 
zemědělského družstva, všiml jsem 
si, že jeho rozloha a stav není nic, 
čím by se Rakvice mohly chlubit. Na-
víc kolem vede turistická stezka, kte-
rou tento objekt degraduje. 
Na první pohled je patrné, 
že se vesnice posunula ku-
předu, jenom vývoj tohoto 
objektu se zastavil, či spíše 
šel dolů.

Máte nějaký nápad, co 
s tímto objektem? I vinař-
ským fi rmám v areálu musí 
vadit, že není příliš repre-
zentativní.

Na to nelze fundova-
ně odpovědět z placu. Aby 
se mohla plocha efektivně 
využít, je nutné vědět, kdo 
tam sídlí a co ke své prá-
ci potřebuje. Každopádně 
i podnikatelskou zónu lze 
nenásilně zahrnout do re-
kreačního celku. 

V objektu působí dvě vi-
nařské fi rmy, což už trochu 
předurčuje směr úpravy 
areálu. A vzhledem k tomu, 
že se v blízkosti nachází zóna sklepů 
U Luže, přizpůsobil bych prostor to-
muto stylu. Do objektu bych přenesl 
některé prvky architektury, aby se vše 
neslo v podobném duchu. Využil bych 
pak také ještě vinic v okolí a v tomto 
smyslu nabídl i něco jiného, nového... 
Doporučil bych jen nekopírovat, ale 
udělat i něco originálního. Vždy však 
v rámci respektování vašich tradic. 

Možná by stálo za úvahu předložit 
tento objekt mladým studentům, mla-
dým architektům, kteří by jistě přišli 
s novými myšlenkami a zkusili třeba 
i něco experimentálního, co by se nes-
lo v duchu současné doby. Zadat jim 
zkrátka podmínky, ať prezentují svoje 
představy... 

Za 14 let od vaší poslední návště-
vy se toho v Rakvicích hodně změni-
lo. Udála se podle vás nějaká změna 
k horšímu?

Moc se mi líbily vzrostlé břízy v Dol-
ní ulici. Dávaly jí takový reprezenta-
tivní a vznešený ráz. Ulice teď sice vy-
padá větší, prostor je ale na můj vkus 
velmi obnažený.

Ono soužití s břízami v obci není 
zrovna jednoduché. Stromy ustoupi-
ly tlaku obyvatel ulice...

K mé práci urbanisty patří i zhod-
nocování zeleně v lokalitě. Zeleň, kte-
rá je na obtíž a způsobuje technické 
problémy, nemá v obytné zóně co dě-
lat, s tím souhlasím. Ale stromky, ji-
miž byly břízy nahrazeny, jsou moc 
malé. Dolní ulice je jednou z centrál-
ních ulic obce a zasloužila by si více 

majestátnosti a jednotvárnosti... něco 
ve smyslu zámecké aleje. Takový ráz 
by jí dodaly vznešenější stromy.

Jaké stromy byste v tom místě na-
sadil vy? 

Je třeba vzít v úvahu konečný roz-
měr stromu – výšku, šířku koruny, 
hloubku kořenů... Ve vašem kraji jsou 
rozšířené kaštany  - u těch je však, jak 
jsem si všiml, problém s onemocně-
ním - a lípy, takže bych volil asi dru-
hou variantu. Tyto stromy dobře stár-
nou a dlouho vydrží. Každý člověk, 
který však lípu sadí, se musí smířit 
s tím, že ji vlastně nikdy v dospělosti 
neuvidí...

Co byste v takové ulici nasadil 
u vás ve Francii?

Ve Francii jsou nejrozšířenější plata-
ny  - hlavně na jihu - a také lípy. Pokud 
bych chtěl ale přidat trochu originali-
ty, pak bych vysadil ginkgo bilobu. Ta 
má na podzim krásné zlaté listy.

Je ještě něco, co byste v Rakvicích 
změnil?

Vůbec se mi nelíbí prázdný a ne-
využitý trojúhelník vedle sokolovny. 
Tento volný prostor, navíc hned při 
vjezdu do obce,  nevypadá hezky.

Za zvážení by také stála proměna 
území pří výjezdu z Rakvic směrem 
na Podivín. Od konce dědiny až po 
křižovatku u železničního mostu se 
po pravé straně táhne velký otevře-
ný prostor a na něj pak nelogicky na-
vazuje velká hradba stromů. Bylo by 

dobré vytvořit přechod me-
zi polem a lesem, jakýsi le-
sopark, který by přiblížil les 
Rakvicím a krajina by na něj 
navazovala. Souhlasím s tím, 
že dobrá půda musí zůstat 
k dispozici zemědělcům, 
v těch místech je ale zemina 
méně kvalitní a  podmáčená. 
Jsem přesvědčen, že taková 
změna by vjezd do obce vel-
mi zatraktivnila.

Váš pohled na naši obec 
bude jistě pro mnohé Rak-
vičany podnětný a inspira-
tivní. Teď však, jak se u nás 
říká, trochu z jiného soudku. 
Jak vnímáte mentalitu Jiho-
moravanů?

Lidé jsou zde velmi pohos-
tinní, příjemní a tolerantní 
k tomu, že nemluvím česky.

Překvapila Vás nějaká 
kombinace zdejšího jídla?

Mnoho pokrmů je pro mě překva-
pivých, všechny však příjemně... 

Slyšela jsem, že si z nás Francou-
zi dělají legraci kvůli našemu nízko-
tučnému eidamu...

Je pravda, že co se sýrů týče, jsme 
my Francouzi hodně nároční. Ve Fran-
cii je zaregistrováno asi 360 ochran-
ných známek sýrů. Ale i my máme 
v obchodě průmyslově vyráběný sýr, 
tak jako všude jinde na světě.

U vás je zase úžasná kultura chleba 
– na rozdíl od Francie, kde máme jed-
nu bagetu a jeden chléb, se u vás dá 
koupit mnoho druhů a tvarů výbor-
ného pečiva.

Jak hodnotíte rozdíl mezi naším a 
francouzským vínem?

Každá země má jinou půdu a jiné 
podmínky při pěstování vinné révy, je 
tedy těžké srovnávat dvě různá vína 
s různou charakteristikou. Každé 
z nich je něčím originální. 

My Francouzi jsem patrioti, navíc, 
co se výběru vína týče, neradi expe-
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rimentujeme a jsme velmi konzerva-
tivní. Francouzi pijí převážně fran-
couzské víno a rozlišují je spíše pod-
le oblastí - z Burgundska, Bordeaux, 
Saint-Émilion... Když už si Francouz 

koupí zahraniční víno, pak je to větši-
nou italské nebo španělské. Rozhodně 
ne chilské či australské.

Navíc Francouzi dávají přednost 
vínu červenému, kdežto u vás, jak 
jsem si všiml, se pije spíše víno bílé. 
Už v tomto je rozdíl. Vy navíc prefe-

rujete jednoodrůdová vína, kdežto ve 
Francii jsme zvyklí na směsi odrůd 
v jednom víně. Máme tradici míchá-
ní tří, na jihu pak třeba až třinácti od-
růd. Francouzi tedy nejde o odrůdu 

vína. Víno je u nás spíše svázáno s ur-
čitým typem sýru -  ke každému dru-
hu sýra se tedy vyrábí jiné víno.

Vaše vína mi připomínají spíše ví-
na alsaská. Tato oblast leží severněji od 
ostatních a je jediným regionem ve Fran-
cii, který uvádí jméno odrůdy na etiketě.

Co říkáte na to, že moravská ví-
na začínají pronikat na francouzské 
soutěže a také v nich získávají me-
dailové pozice? 

Francouzi si pomalu začínají zvy-
kat na skutečnost, že nejsou v kultuře 
vína jediní na světě a objevují, že exis-
tují i země, které mají stejně dlouhou 
tradici v pěstování vinné révy a ve vý-
robě vína. Ještě před dvaceti lety jsme 
byli zvyklí, že nejlepší sommelieři po-
cházejí z Francie. Dnes už to až tak ne-
platí, situace se začíná potupně měnit 
a nám nezbývá, než akceptovat, že 
dobré víno může pocházet i odjinud.

Co byste vzkázal Rakvičanům na 
závěr...

Rakvice jsou dobře vybavená, pěk-
ná vesnice. Lidé jsou příjemní, panu-
je zde přátelská atmosféra.. Pokud si 
mohu dovolit přirovnání, mám pocit, 
že váš jih Moravy je taková malá Pro-
vence...

Působil jsem také v jižních Čechách 
a mentalita lidí je zde úplně jiná, než 
u vás na Moravě. Kdybych si mohl vy-
brat místo pro pobyt v České republi-
ce, určitě bych neváhal a vybral si zno-
vu jižní Moravu.

Děkuji moc za rozhovor a těším 
se zase někdy příště v Rakvicích na 
shledanou!

HaM

Provoz plynových děl v roce 2010
Občanské sdružení „Vinaři z Rakvic“ bude i v letošním roce ve stejném 
rozsahu jako loni provozovat plynová děla na ochranu vinic před špačky. 

Poplatky za uvedenou službu zůstanou stejné jako v roce 2009, a to 10 
Kč za 1 ar a budou se vybírat předem od 4. srpna 2010 každé pondělí 
a středu od 16.00 do 18.00 hod. v zasedací místnosti OÚ.

V letošním roce převádí Obec Rakvice Občanskému sdružení plynové 
plašiče a strážní věže do vlastnictví. Obojí nutně potřebuje opravy a údržbu! 

Původním záměrem tedy bylo navýšit poplatek na pokrytí nákladů s tím spo-
jených. Členská schůze Občanského sdružení však rozhodla pro rok 2010 částku nenavyšovat 
a uhradit opravy z výnosů úspěšných akcí (Výstava vín a Otevřené sklepy) pořádaných v tom-
to roce.

Je také nutné zakoupit ještě jedno plynové dělo pro lepší pokrytí vinic. 
To, že jsme se rozhodli i letos děla provozovat, bereme jako službu pro malé a střední rakvic-

ké vinaře. Proto je pro nás velmi těžko pochopitelné, že někteří spoluobčané službu využívají, 
a přesto poplatek za rok 2009 neuhradili. Jsou mezi námi dokonce i takoví, kteří neplatí i ně-
kolik let. Spoléhají, že za ně zaplatí ostatní. Občanské sdružení hledá způsob, jak tyto občany 
zveřejnit. 

Za Občanské sdružení „Vinaři z Rakvic“ Stanislav Kocmánek
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Stříbrný Vinselekt
na Concours 

Mondial de Bruxelles
21 medailí si odvezli moravští vinaři z jedné z největších a nej-

slavnějších světových vinařských soutěží Concours Mondial de Bru-
xelles. Letos se degustovalo v sicilském Palermu. Téměř v padesáti 
komisích hodnotilo 240 sommeliérů ze 40 zemí světa na 6600 vzor-
ků vín. 

Dvě stříbrné medaile si našly cestu také do Rakvic. Získala je 
společnost Vinselekt Michlovský, a to za Veltlínské zelené - pozdní 
sběr 2009 a Sylvánské zelené - pozdní sběr 2009.

Pavel 
Binder
přivezl ocenění z Itálie

Na jednom z nejvýznamnějších světo-
vých vinařských veletrhů Vinitaly 2010, 
který se konal ve dnech 8.−12. dubna 2010 
v italské Veroně, získal Pavel Binder di-
plom za Frankovku rose, kabinetní víno 
2009.

Londýnský úspěch 
Vinselektu

Britská metropole 
v květnových dnech 
ožila jednou z nejuzná-
vanějších světových 
soutěží Decanter World 
Wine Awards.  

Hned 6x byla oceněna výborná vína 
společnosti Vinselekt Miloše Michlov-
ského, a to Hibernal – pozdní sběr 2009, 
Sauvignon – výběr z hroznů 2009, Savil-
lon – moravské zemské víno 2009, Aureli-
us – výběr z hroznů 2009, Pálava – výběr 
z hroznů 2009 a Veltlínské zelené – pozd-
ní sběr 2009.

Jarovínu Rosé kraloval Merlot 
sdružení Nečas & Průdek

Nejlepším růžovým vínem letošního ročníku Jarovín Rosé 2010 se 
stal Merlot sdružení vinařů Nečas & Průdek z Rakvic. Odborná ko-
mise, složená z takových kapacit jako člen předsednictva Asociace 
sommeliérů JUDr. Luboš Bárta či několikanásobný mistr sommelier 
České republiky – Libor Nazarčuk, vybírala šampióna ze sta dvou 
vzorků od padesáti vinařství z tuzemska, ale i Slovenska a Rakouska.

Gratulujeme!

Bakchův pohár získala v rakouském 
Poysdorfu  Réva Rakvice

Největší Rakouské regionální výstavy vín Weinparade Poysdorf 2010 se úspěšně 
zúčastnili také rakvičtí vinaři. Množství medailí, které si v konkurenci rakouských vi-
nařů odnesli, svědčí o vysoké kvalitě a konkurenceschopnosti našich vín v zahraničí. 
Zlatými či stříbrnými medailemi se může pochlubit Vinařství Vajbar či Rodinné vinař-
ství Pavla Bindera.

Nejvyšší ocenění, Bakchův pohár, si letos odnáší Réva Rakvice s.r.o. za Ryzlink 
rýnský – ledové víno. 
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A ke komu si můžete v Rakvicích zajít na nejlepší
vzorky jednotlivých odrůd? Z celé dědiny má nejlepší:

BÍLÉ  VÍNO
Veltlínské červené rané – Pavel Puklický (75 bodů) 
Veltlínské zelené – Pavel Binder (89 bodů)
Ryzlink vlašský – Rodinné vinařství Gréger  (79 bodů)                     
Neuburské – Roman Obhlídal (91 bodů)
Müller Thurgau – Vlastimil Straka - č. p. 663 (88 bodů)
Sylvánské zelené – Miloslav Vajbar (85 bodů)
Muškát moravský – Pavel Binder (85 bodů)
Aurelius – Michal Vajbar  (85 bodů)
Ryzlink rýnský – Pavel Binder (91 bodů)
Rulandské bílé – Pavel Binder (86 bodů)
Rulandské šedé – Zdeněk Janoušek (87 bodů) 
Chardonnay – Kamil Vajbar (95 bodů) 
Sauvignon – Víno Rakvice (95 bodů)   
Pálava – Víno Rakvice (88 bodů)
Tramín červený – Pavel Binder (87 bodů)
Hibernal – Nečas, Průdek – sdruž. vinařů (87 bodů)
Lena – Vinařství TBC (81 bodů)
Malverina – Víno Rakvice (82 bodů)
Děvín – Pavel Binder (90 bodů)

KATEGORIE  ROSÉ
Frankovka – Pavel Lukeš (88 bodů)                         

ČERVENÉ  VÍNO                 
Modrý portugal – Pavel Lukeš (83 bodů)
Svatovavřinecké – Radovan Foukal (85 bodů)  
Frankovka – Vladimír Minařík (92 bodů)
Zweigeltrebe – Miloslav Vajbar (92 bodů)
André – Pavel Binder (90 bodů) 
Cabernet Moravia – Pavel Binder (91 bodů)
Rulandské modré – Vinařství Gréger  (95 bodů)                     
Blauburger – Radovan Foukal (82 bodů)                                              
Dornfelder – Radovan Foukal (88 bodů)
Cabernet Sauvignon – Josef Ivičič (76 bodů)                             
Merlot – Bronislav Vajbar (85 bodů)    
Neronet – Petr Studýnka (82 bodů)
Medina  – Radim Bednařík (78 bodů)
Laurot – Lubomír Skrýval (75 bodů)
Kofranka – Ondřej Lukeš (81 bodů)

Neděle velikonoční se v Rakvicích nesla ve znamení tradiční výstavy vín. Vinaři z Rakvic i blízkého okolí poskytli do 
soutěže 396 vzorků, které hodnotilo 12 odborných komisí. Medailemi byla oceněna nejen nejlepší vína jednotlivých od-
růd, ale i desítka nejúspěšnějších kolekcí. Vinaři z Rakvic děkují všem, kteří se na hodnocení vín a přípravě výstavy po-
díleli.

 Šampion výstavy:  
 Rulandské modré 2009 (vh) – Rodinné vinařství Gréger (Rakvice)

 Nejvýše hodnocené bílé víno: 
 Sauvignon 2009 (ps) – Víno Rakvice Oldřicha Michlovského   

 Nejlepší kolekce vín:
 1. místo   Zdeněk Janoušek                        5 vzorků (průměrné hodnocení 87,00 bodů)                                                              
 2. místo   Panel Binder                              16 vzorků (průměrné hodnocení 85,94 bodů)
 3. místo   Rodinné vinařství Gréger          5 vzorků (průměrné hodnocení 84,00 bodů)

Výstava vín – Rakvice 2010
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V sobotu 24. dubna mohli v rám-
ci Dne otevřených sklepů již po tře-
tí milovníci vinařské turistiky ochut-
nat špičková vína rakvických vinařů. 
Počasí pořadatelé objednali dlouho 
dopředu, a tak sluncem zalité Rakvi-
ce přivítaly téměř 1200 platících ná-
vštěvníků. 

Nálada byla výtečná, nápoj králů 
tekl proudem a nechyběla ani tradiční 
škvarkovka, tlačenka, sádlo, pažitka 
či špek a uzené, u Vajbarů se dokon-
ce rožnilo prasátko a k pohodě vyhrá-
vala Rakvická osma. Delší vzdálenosti 
mezi sklepními zastávkami pomáhal 
znaveným degustátorům zdolávat 

koňský potah či neustále pendlující 
autobus, jehož velmi milá řidička by si 
zasloužila metál za výdrž a statečnost!

A jaké jsou ohlasy návštěvníků? „Vý-
borná akce, kdo se chystal jet a nejel, udě-
lal chybu a kdo chce jet příště, má se na co 
těšit. Pohoda největšího kalibru!“

Tak zase příští rok..

Den otevřených sklepů
Civilizovaní lidé směřují tam, kde zraje víno 

Charlie Chaplin
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Již po sedmé pro-
voněl 5. června „rak-
vickú Lužu“ srnčí gu-
láš, který v 18 kotlích 
připravily dle svých 
speciálních tajných 
receptů týmy z celé 
České republiky, ale 
i  Slovenska. 

Od samého rána 
panovala v tomto ma-
lebném koutě naší ob-
ce pozitivní a přátel-
ská atmosféra, která 
díky neustálým teku-
tým prezentacím jed-
notlivých družstev 
(moravské víno, slovenská slivovica, 
česká medovina a ořechovka prak-
ticky odevšad) časem plynule přešla 
v náladu kamarádskou až družnou. 

Návštěvníků se tak 
jako každý rok vyrojilo 
nepočítaně, takže netr-
valo dlouho a hektolit-
ry guláše záhy skončily 
v útrobách nedočka-
vých a lačných ochut-
navačů. 

Kdo neměl chuť pou-
ze na guláš, ale i na ta-
neček, mohl si při pro-
dukci Túfaranky za-
skotačit na provizorně 
vybudovaném parketu, 
či si ve sklípku zazpívat 
s cimbálovou muzikou.

Další ročník „rak-
vické vařby“ je tedy za námi. Akce 
to byla skvělá, organizačně napros-
to dokonalá a lze o ní hovořit pouze 
v superlativech. A ohlasy z diskuze 

na  www.gulaserakvice.cz?  „Opět se 
to povedlo jako každý rok. A to nemluví-
me o tom krásném počasí!  To si snad do-
mlouváte nahoře...“ 

Dík patří především „duchovnímu 
otci“ gulášového klání – Aleši Casko-
vi, ale i jeho pomocníkům, kteří se 
na přípravě soutěže a jejím zdárném 
průběhu podíleli. 

Zvláštní poděkování pak náleží 
všem návštěvníkům, kteří pochopili, 
že tak fi nančně náročnou akci, při níž 
příjem nedosahuje nákladů, je třeba 
podpořit alespoň zaplacením vstup-
ného. Bohužel – toto pro každého ne-
bylo samozřejmostí.

A jak rozhodla porota? Nejví-
ce chutnal guláš týmu za Studénky, 
hned za ním se umístili Brumbáři 
z Míčovic a třetí místo vybojovali 
Kantoři z Rakvic.                        HaM

Sedmý ročník „Gulášů U Luže“

2. místo udělila porota Brumbárům 
z Míčovic                                                  Rakvičtí kantoři vybojovali 3. místo

Vítězný tým ze Studénky                                               
Duchovní otec soutěže Aleš Caska a jeden z porot-
ců pan Jaroslav Pešák
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Zatímco se 5. června U Luže vařil 
guláš, ve dvoře rakvické sokolovny 
se u příležitosti Dne dětí sešly desítky 
klaunů, aby se nejen pobavily, ale ta-
ké překonaly český rekord v největším 
počtu klaunů všech věkových a veli-
kostních  kategorií na jednom místě. 

191 malých i velkých šášulů s čer-
veným nosem, v barevných čepicích 

a krásných kostýmech přesvědčilo 
svým počtem komisaře z Agentury 
Dobrý den, že nový rekord padne prá-
vě v Rakvicích a zápis do České knihy 
rekordů je nemine.

Vyvedené odpoledne zpestřilo vy-
stoupení s následnou autogramiádou 
Aleny Antalové, Jožky Černého a Jiří-
ho Zonygy.

Během akce, kterou ve spolupráci 
s OÚ Rakvice uspořádala společnost 
Mikro Trading,  vybrali pořadatelé 
z dobrovolných příspěvků návštěv-
níků 19. 180 Kč. Tato fi nanční částka 
byla použita na podporu dětí z brněn-
ského Klokánku.                           HaM

Rakvická sokolovna byla svědkem 
zápisu do České knihy rekordů

∗∗∗   TÚFARANKAFEST 2010   ∗∗∗

festival dechových hudeb – Rakvice
sobota 10. července 2010 

v 16 hodin

Účinkují:
 Mistříňanka, Šohajka, Stříbrňanka, 

d’Rhinnwagges (F), Túfaranka

Pořadem provází Karel Hegner.

Vstupné: 100,-Kč
Vstupenky jsou slosovatelné – 1. cena CD přehrávač s rádiem

Po skončení přehlídky následuje taneční zábava s DH Túfaranka.

Ofi ciální partneři: Obec Rakvice, Jindřiška a Jaromír Nečasovi, Amako spol. s r.o, Previa spol. s r. o.
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Pálení čarodějnic
30. dubna uspořádala Ymca – Klub Rakvice pro děti 

Pálení čarodějnic spojené s různými soutěžemi a opéká-
ním špekáčků. Večer pak dospělým zahrála k tanci a po-
slechu country skupina Čtyřlístek z Břeclavi.

Den matek
Při příležitosti Dne matek pozvala 9. května Obec 

Rakvice všechny maminky a babičky do areálu  soko-
lovny. Program si pro ně připravily děti z rakvické Zá-
kladní a Mateřské školy – Vrabčáci, mažoretky, Simoni, 
ale i jednotlivci. K dobré náladě zahrála Rakvická osma.

Poděkování Klub seniorů Rakvice děkuje Daliboru 
Průdkovi za sponzorský dar – zajištění večeře po 
vystoupení ve Velkých Pavlovicích. 



PRŮVODY:

Sobota 26. 6. od 18:00 hodin:
od restaurace U Raka ulicí Dolní přes Náměstí pod máju

Neděle 27. 6. od 14:00 hodin:
od 1. stárka z ulice Václavské, 

ulicí Nádražní do Svislé k 1. stárce,
pak k panu starostovi 

a přes Náměstí pod máju

Pondělí 18. 6. od 16:00 hodin:
z ulice Na Kopcech od 2. stárka ulicí Svislou dolů, 

pak přes Náměstí pod máju

Sobota 3. 7. od 16:00 hodin:
z ulice Svislé od 2. stárky přes ulici Zahradní do Dolní,

pak Uličkou II  a kolem lékárny pod máju

Ve čtvrtek 24. června proběhne tradiční
ruční stavění máje. 

Událost se neobejde bez přispění zdatných pomocníků,
které rádi přivítáme v  podvečer tohoto dne na place.

Sklepníci: 
Václav Horáček, Pavel Lukeš, Petr Studýnka, Miloš Šikula, 

Roman Krůza, František Krmíček, Marcel Stejskal,
Tomáš Suský, Stanislav Suský, Dominik Straka

                                                                      
K tanci i  poslechu hraje DH Legrúti a DH Sokolka.        

KULTURA 13

KROJOVANÍ                        
 1. stárek a stárka:
Karel Blažek a Veronika Krásná             

2. stárek a stárka:
Lukáš Tesařík a Michaela Krásná 

Chasa:
Lukáš Průdek – Marie Lukešová             
Ladislav Baloun – Iva Grycová               
Martin Kabriel – Dominika Skrývalová
Ondřej Lukeš – Kateřina Blažková         
Dušan Havelka – Karolína Skrývalová
Václav Suchyňa – Dominika Matějková
Jiří Bartoš – Lucie Střelcová
Tomáš Průdek – Jitka Tesaříková
Libor Rampáček – Kateřina Látalová
Patrik Burg – Iva Blažková 
Dominik Vajbar – Blanka Makuchová
Václav Gabriel – Martina Lískovcová
Tomáš Haman – Kateřina Horáčková
Lukáš Doležal – Zuzana Střelcová
Jan Bílek – Aneta Jedličková
Pavel Makuch – Veronika Grycová
Pavel Smutný – Eliška Rampáčková

Rakvičtí stárci a chasa Vás srdečně zvou na tradiční 

LETNÍ HODY  
 (26.-28. června)

a 

HODKY 
(3. července).

SPOLKY V OBCI14

           

YMCA Brno, KLUB RAKVICE pořádá 

LETNÍ DĚTSKÝ TÁBOR 
 

BOJ O POKLAD AZTÉKŮ 
     V roce 2010 pořádáme opět letní dětský tábor ve středisku Protivanov. Kromě 
oblíbených oddílových činností a her bude připravena také celotáborová hra, při které se 
děti zapojí do pátrání po ztraceném pokladu Aztéků. 
       
 

      Termín:  31.7.2010 - 14.8.2010 

     Cena poukazu:  3.600 Kč 
 
     Doprava do tábora a zpět je zajištěna autobusy. Děti budou ubytovány ve zděné 
budově a chatkách pro 4 osoby. 
 
     Další informace  a také fotogalerii z předchozích táborů můžete najít na internetových 
stránkách    www.ymca-rakvice.cz 
      V případě zájmu si o přihlášku a bližší pokyny napište na kontaktní adresu: 
info@ymca-rakvice.cz nebo volejte 604 510 486 - paní Zlatuše Smutná. 

YMCA Brno, KLUB RAKVICE 
Svislá 802, 691 03 Rakvice 

tel.: 604 510 486, 728 889 546 
www.ymca-rakvice.cz 

e-mail: info@ymca-rakvice.cz 

Dne 13. března 2010 pořádala YM-
CA Brno Klub Rakvice v sále soko-
lovny ve Velkých Pavlovicích v po-
řadí již devátý COUNTRY BÁL, na 
kterém nám hrála country skupina 
MRAK. 

Předtančení připravily děti z Ma-
teřské školy ve Velkých Pavlovicích 
pod vedením paní učitelek Cende-
línové a Forejtové. Jejich vystoupe-
ní mělo veliký úspěch. Velmi pěkné 
bylo také vystoupení tanečního páru 
Kristýny Zapletalové a Roberta Průd-
ka z Rakvic. Předvedli ukázky latin-
sko-amerických a klasických tanců. 
Večerem provázela Zuzana Kovan-

dová z taneční skupiny Honky-Tonk. 
Country bálu se zúčastnilo mnoho 

tanečníků místních, ale i z blízkého a 
širokého okolí. Přijely taneční skupi-
ny z Velkých Bílovic, Lednice, Char-
vatské Nové Vsi, Nivnice a Brna, 
které předvedly různé taneční styly. 
Součástí večera byla také výuka tan-
ců. Věříme, že se pestrý a vydařený 
večer všem líbil. 

Chceme poděkovat všem, kteří 
přispěli ke zdárnému průběhu a or-
ganizaci akce a sponzorům za pří-
spěvky do tomboly.

V květnu jsme pořádali také tří-
denní zájezd do jižních Čech. Navští-

vili jsme hrad Rožmberk, lodí jsme 
se projeli po Lipenské nádrži. Prošli 
jsme se také po Českém Krumlově, 
kde si každý podle své chuti a zájmů 
vybral památky a zajívamosti. Někte-
ří absolvovali prohlídku grafi tového 
dolu. V Bechyni jsme viděli unikátní 
strop, který mají ve františkánském 
klášteře a také most – tzv. Bechyň-
skou duhu přes řeku Lužnici.

O naší další akci - Pálení čaroděj-
nic se více dozvíte na jiném místě 
Rakvického zpravodaje.

Zlatuše a Pavel Smutní, 
Věra Chiabodová

Z činnosti  YMCA Brno – Klub Rakvice

Rakvice - Labutě, poupata, mažo-
retky a tanečnice country. Dvacítka 
rakvických důchodkyň se pravidel-
ně už čtvrtým rokem schází, aby si 
zpestřila všední dny tancem. Na rak-
vickém Obecním úřadě si poklábosí 
a současně udělají něco dobrého pro 
své zdraví.

„Před dvaceti lety jsme v Rakvi-
cích založili Svaz zdravotně postiže-
ných, který sdružuje především dů-
chodce z Rakvic, Přítluk a ze Zaječí,“ 
vzpomíná předsedkyně a tanečnice 
Ludmila Janoušková. Se sto třice-
ti přáteli z Klubu seniorů, jak jej na-
zývá, pořádají pravidelně několikrát 
do roka zájezdy. „Pravidelně jezdí-
me na výstavu květin do Olomouce. 
Loni jsme navštívili například Ra-
kousko, Třeboň nebo Pardubicko,“ 
vyjmenovává sedmdesátiletá žena.

Činorodé bývalé kuchařce a je-

jím kolegy-
ním ve věku 
mezi šede-
sáti až osm-
desáti lety 
však občas-
né výletová-
ní nestačilo. 
„Na víceden-
ních výle-
tech jsme se 
po večerech 
bavily růz-
ně. Šily jsme 
si například 
převleky a 
pak jsme 
v nich tanco-

valy. Před čtyřmi lety jsme se rozhod-
ly, že takto zpestříme kulturní pro-
gram v Rakvicích. Tak u nás vznikly 
oslavy fašanku a hlavně naše taneč-
ní skupina, dá-li se tomu tak říkat,“ 
usmívá se paní Janoušková.

Prvním rokem se děvčata pře-
vlékla za labu-
tě. „Vypadaly 
jsme skutečně 
krásně. Třeba 
křídla jsme si 
udělaly z kre-
pového papí-
ru,“ chválila 
zručná děvča-
ta. Letos si však 
na country vy-
stoupení necha-
ly ušít kostýmy. 
„Na rakvických 
čarodějnicích a 

potom v Břeclavi na Dni matek jsme 
se předvedly ve slušivých kostko-
vaných sukních a bílých halenkách. 
Některá z děvčat byla převlečená 
dokonce za muže,“ popisuje Janouš-
ková s tím, že nejen kvůli kostýmům 
sklidily důchodkyně velký úspěch. 
„Choreografi e je to docela nároč-
ná. Mnohým z nás už nohy neslou-
ží tak, jak dřív,“ posteskla si aktivní 
důchodkyně. Jak říká, před velkým 
vystoupením, jakým bezesporu pro 
dvacítku děvčat fašank je, trénují až 
dvě hodiny týdně.

„Už jsem si říkala, že bychom mož-
ná měly skončit. Ale když vidím, jaký 
mají ženy elán a jak nás všichni pod-
porují, začínám o konci pochybovat,“ 
přemýšlí předsedkyně.

Jak říká, je také pravda, že ve vyš-
ším věku člověku pohyb jedině pro-
spěje.

Iva Valentová – Břeclavský deník

Rakvice - Nejrychleji upletená mi-
nipomlázka ze slaměných stébel. 
A navíc poslepu, se zavázanýma oči-

ma. To je další slaměný rekord, kte-
rým se může od 4. dubna chlubit ne-
únavný Jaroslav Vajbar z Rakvic. Je 

to jeho v pořadí už 
dvanáctý zápis. 

Rakvický re-
kordman dokázal 
10,2 centimetru 
dlouhý výtvor up-
lést za méně než 
dvaapadesát se-
kund. „Jaroslav 
Vajbar svým výko-
nem ustanovil no-
vou kategorii. Uvi-
díme, zda se na-
jde někdo, kdo ho 
bude chtít překo-

nat,“ řekl Petr Kubát z pelhřimovské 
Agentury Dobrý den, která má zápisy 
do České knihy rekordů a kuriozit na 
starosti.

Na další zápis mu stačilo jen pět 
stébel pšeničné slámy dlouhých zhru-
ba třicet centimetrů. S minipomlázka-
mi už má ostatně své zkušenosti, před 
dvěma lety upletl dokonce jen dvou a 
půlcentimetrovou.

Poslepu bleskově upletenou mi-
nipomlázku, která k jeho rekordům 
nyní přibyla, ale nechá o Velikonoč-
ním pondělí raději doma. „Určitě dám 
přednost klasické žile. Půjdu s ní vy-
platit sousedu a pár dalších známých, 
to je potřeba,“ svěřil se Vajbar.

Michal Šupálek – Břeclavský deník

NAPSALI O NÁS 15

Důchodkyně tancují, třeba jako labutě

Vajbar bleskově upletl rekordní minipomlázku

SPOLEČENSKÁ KRONIKA16

Setkání spolužáků ročníku 1940

Poděkování
Děkujeme Obecnímu úřadu a Sboru pro občanské 

záležitosti Rakvice za velmi milé přijetí a pěkně připra-
vený program při našem setkání dne 15. května. Za-
vzpomínali jsme si na školní léta a mládí.

Poděkování patří i manželům Suchyňovým, kteří 
nás s poutavým výkladen provedli vinotékou.   

Spolužáci ročníku 1940

Sňatek uzavřeli

Monika Kr!zová a Petr K"ivánek Kamila Nachtigalová a Jan Rohá#
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Na tom našem světě je relativní 
úplně všechno, čas možná nejvíc. Při 
vší úctě ke geniálnímu dílu profesora 
Einsteina to lidé věděli už dávno před 
jeho teorií, i když ne zrovna vědecky. 
Vždyť přece stačí prožít pár desítek 
roků života, abychom poznali, že čas 
utíká čím dál rychleji. No a nejvěr-
nější přítelkyní pana Času je slečna 
Paměť. Spolu pak mají bezpočet roz-
todivných potomků, kterým my s po-
vděkem říkáme Vzpomínky. Právě 
ony často bývají tím nejcennějším, co 
v životě máme. 

Bude tomu tak asi 60 roků. Pro mla-
dé asi jen těžko 
představitelná do-
ba, ale pro nás „ja-
koby to bylo vče-
ra“. Z okna v patře 
bývalé školy jsme 
pozorovali mladou 
dvojici nových uči-
telů, jak tam pod 
lipami o něčem 
besedovali. Ve 
své dětské naivitě 
jsme je považova-
li za páreček, ale 
nestalo se. Ty stro-
my jsou tam do-
dnes, naštěstí i oba 
učitelé, byť ne spolu, ba ani ne už pod 
lipami. A přece se ta stařičká věštba 
aspoň v něčem trochu vyplnila, když 
On poté za ženu pojal jinou krasavici, 
rovněž od lip – jenže od těch, co dávají 
stín parku v Nové ulici. Jak sami občas 
vidíte, svědčí a pasuje jim to dodnes. 

My, protože jsme čilí byli, o stupeň 
jsme pokročili, takže jsme mladého 
učitele poznali opravdu zblízka. Ně-
kteří kluci až příliš, když si nedali říct 
a rušili třídu či kantora. To On pak po-
zval nezbedu ke stupínku, s klidem so-
bě vlastním mu vysvětlil co a jak, načež 
následoval výchovný liskanec na líčko. 
A hotovo. Nikdo si doma nepostěžo-
val, protože by dostal znovu a víc. 

Netřeba však zapírat, že jsme se 
na hodiny moc netěšili. Museli jsme 
se učit slovíčka, psát úlohy, ve výuce 
dávat pozor a ruskou gramatiku jsme 
znali opravdu lépe než tu mateřskou. 
Trochu to bolelo, ale na středních ško-
lách jsme pak měli výhodu. 

A tělocvik? To bylo skutečné cviče-
ní těla, ale zároveň i sportovního du-
cha. Bílé tílko, červené trenýrky, ká-
zeň a pořádek. Napadlo někdy něko-
ho, kolik výborných sportovců z této 
rakvické líhně vyrostlo? A lze vůbec 
zapomenout, že On to byl, kdo u nás 
založil oddíl košíkové, který to ná-
sledně dotáhl až na titul v mistrov-
ství republiky mladších dorostenek? 
Nejen Bratislava tehdy zírala, kde-
že ty Rakvice vůbec jsou. Pravda, ne-
mohl a nebyl na to sám, zvláště poz-
ději, kdy nelehkou štafetu přebíra-
li další obětaví trenéři – A. S. a S. K. 

Nejen učením a sportem živ je člo-
věk. Pod vedením a za pomoci kan-
torů jsme sehráli několik podařených 

„divadel“, ale co-
by blikající hvěz-
dičky jsme obdi-
vovali především 
ochotnický soubor 
dospělých, ve kte-
rém učitelé nikdy 
nechyběli. A tedy 
ani ten „náš“. Je-
vištní desky sice 
nebyly nikdy jeho 
parketou, protože 
On je pořád svůj, 
neumí se přetva-
řovat a hrát něko-
ho jiného. Přesto 
nikdy nezapome-

nu na skvělé představení Lucerny ně-
kdy z 50. let, ve kterém až nápadně 
nenápadně zahrál postavu hastrmana 
– spolu s Ladíkem Z. 

A tak plynul čas. Později mně, už ta-
ké téměř učiteli, nabídl tykání. Je kraj-
ně neslušné takovou poctu odmítnout, 

ale dál dělám, jako by se to nestalo a ty-
kat mu zkrátka nedokážu. Slůvko VY 
se k němu jaksi hodí víc. 

Letos v květnu jsem mu spolu s gra-
tulací k svátku zadal též malý úkol 
z němčiny, kterou bravurně ovládá. Za 
pár dní přišel osobně. Ochotně a s ty-
pickými pomlkami mezi větami i slovy 
vysvětloval význam jednotlivých sta-
rých názvů. 

Takový je a naštěstí jiný už nebu-
de. Jenom se jaksi nechce uvěřit tomu 
času. V půli července totiž dovrší pan 
Učitel Stanislav (Standa) Šimoník neo-
byčejně kulaťoučké narozeniny. Prý už 

rovných 80 let! Asi to však bude prav-
da, když se v Hodějicích u Slavkova 
narodil 125 let poté, co tam pobýval 
i dobýval Napoleon.

Za dlouhá léta učitelského povolání 
se v lavicích před ním vystřídaly stov-
ky Rakvičanů, kteří na něj vzpomínají 
s úctou a poděkováním, podobně ja-
ko já. Měl pochopení pro žáky i učite-
le. Několik let také působil jako školní 
inspektor a 8 let před důchodem stanul 
v čele rakvické školy, na které tak dlou-
ho učil. 

A tak - díky za pěkné vzpomínky a 
vůbec za všechno. Buďte zdráv, milý 
jubilante, neboť to nám úplně stačí! 

Rak

Ke gratulaci se samozřejmě přidá-
vají i další členové redakce Rakvické-
ho zpravodaje. 

Pane Šimoníku, přijměte od nás  
přání pevného zdraví, pohody a rado-
sti ze života. Ať Vás pozitivní přístup 
ke všemu dění kolem neopouští!

Jen pár kytek ze vzpomínek na jubilanta 
Stanislava Šimoníka
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Dětský den aneb Všichni klauni do Rakvic
V sobotu 5. června se převlékly děti z MŠ za klauny a 

vystoupily v sokolovně na Dětském dnu. Červené nosy 
zářily do dálky a radosti bylo všude plno!

Jako ryby
Předplavecký kurz  v letošním roce absolvovalo 25 dětí.

Vrabčáci na 
„lidovú notu“

Soubor malých 
tanečníků rakvic-
ké MŠ se  již ně-
kolikrát představil 
v krásných nových 
krojích. Vrabčáci 
zatančili nejen ma-
minkám a babičkám 
na Dni matek, ale 
19. května předved-
li své taneční umě-
ní také rakvickým 
seniorům při jejich 
výročním setkání.

Waflování u Modrásků
U MODRÁSKŮ, KDYŽ SE VAŘÍ, TAK SE VŽDYCKY DAŘÍ.
WAFLE JSME SI USMAŽILI, BŘÍŠKA SLADKÝM NAPLNILI.

Vítání jara
Ani vynášením Moreny jsme nezahnali v le-

tošním školním roce uplakané počasí. 
A tak děkujeme všem šikovným maminkám 

a babičkám za jejich krásné výrobky, kterými 
jsme si kouzelně vyzdobili chodbu a navodili 
tak jarní atmosféru alespoň ve školce

Poděkování
V letošním školním roce odchází z mateřské ško-

ly paní učitelka Jana Mikuličová. Chceme jí poděko-
vat za vřelý a vstřícný vztah k dětem, za tvůrčí činnost 
a spoustu estetických nápadů, které zdobily naši MŠ. 
A hlavně za ranec trpělivosti!

Kolektiv  MŠ Rakvice
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Dílničky k MDD
ZŠ Rakvice uspořádala 27. červ-

na  pro mladé výtvarníky „Dílničky 
k MDD“, které navštívilo celkem 24 
dětí z I. stupně. 

Stříhalo se, malovalo, kreslilo a le-
pilo se. A výsledek? Nejeden veselý 
klaunský klobouk pobavil účastníky 
Dne dětí.        D. Lacinová a K. Straková

Na přelomu května a června se vy-
dali žáci 8. třídy na naprosto netradič-
ní školní výlet na Vysočinu. V rekreač-
ním středisku Drak v Křižanově na ně 
čekalo množství atraktivních adrena-
linových aktivit, které pod dohledem 

zkušených instruktorů dokázaly i le-
nochy překvapivě rozdovádět. Děv-
čata i chlapci si mohli kromě jiného 
vyzkoušet, jaké je to běhat v obrov-
ské kouli po vodní hladině či vyřadit 
protivníka ze hry zasažením kuličkou 

s barvou vystřelenou z paintballové 
zbraně. I když počasí s námi nadše-
ní nesdílelo a neustále dávalo naje-
vo, že poručit větru a dešti není tak 
snadné, vyhrazené tři dny si všichni 
úžasně užili.                      HaM a RV

Aquazorbing nebo paintball?

Výtvarný kroužek 1.st. ZŠ, kte-
rý pracuje na škole v rámci školní-
ho klubu, se přihlásil do celostátní  
soutěže „Najdi si Prittele“. Děti  se 
do soutěže přihlásily proto, že rády 
pracují s různými výtvarnými tech-
nikami a materiály. Jejich úkolem  

bylo  vytvořit  papírovou postavič-
ku pomocí lepidla značky Pritt. Ma-
lí umělci se dali do díla a zdárně  do-
končili princeznu Rákosničku. Nyní 
s velkým napětím čekají na vyhláše-
ní výsledků.

Dana Lacinová

Soutěž „Najdi si Prittele“

Pošťácká pohádka
D ti z dramatického kroužku zahrály kamarád!m z MŠ  

a 1. - 4. t"ídy jednu z Devatera pohádek Karla #apka 
– zveršovanou Poš$áckou pohádku.

K. Straková

Den dětí ve škole
Ke Dni dětí připravili na školním hřišti žáci 9. třídy 

prvňákům a druhákům sportovní program.
Sladká odměna za získané body děti neminula.    

Z. Skřivánková

20 ZE ŠKOLY

Na úvod malé připomenutí. Ta-
neční skupina funguje při Základní 
škole Rakvice už 15 let, v současnos-
ti pod vedením Leony a Kateřiny Lá-
talových. Tanečníci se zaměřují pře-
devším na country tance. Každý rok 
děti reprezentují naši školu a obec 
na soutěžích a přehlídkách, také vy-
stupují na kulturních akcích v Rak-
vicích.  

V letošním roce děti tančily  na sou-
těžích s názvem „Festival taneční-
ho mládí“ a „Taneční skupina roku“. 
Obou soutěží se zúčastnily v juniorské 
kategorii. V letošním roce jste je mohli 
vidět na plesech, Dni dětí a Dni matek.

Nasbírané zkušenosti za mnoho let 
činnosti se zúročily i letos, zejména 
při soutěži s názvem „Taneční sku-
pina roku“, jejíž krajské i celomorav-
ské kolo proběhlo ve Zlíně. Děti vy-
stupovaly v kategorii lidových tan-
ců s choreografi í „Hej, pane Šenku“.
V krajském jihomoravském kole zís-
kali Simoni 1. místo a hrdě si vezli ze 
soutěže zlaté medaile. Z tohoto ko-
la postoupili do kola celomoravské-
ho, kde se mezi soubory umístili na 
2. místě a zajistili si tím postup do ná-
rodního kola v Praze. V národním fi -
nále skončily děti na 4. místě a o to víc 
nás těší, že v konkurenci téměř profe-

sionálních souborů tanečních škol mě-
ly děti z venkova tak výrazný úspěch.

Poděkování patří nejen obětavým 
dětem a jejich rodičům, kteří pomoh-
li, ale i rakvickému Zastupitelstvu, 
které přispělo z rozpočtu Obce na 
kostýmy a dopravu. Bez příspěvku 
Obce a místního Sokola, kterému ta-
ké patří nemalé poděkování, by se ce-
lá náročná akce nemohla uskutečnit. 

Díky nadšení a pomoci všech zú-
častněných věříme, že i v budoucnu 
budou mít naše děti co ukázat a do-
sáhnou dalších velkých úspěchů.

Za vedoucí Leona Látalová

Velký úspěch rakvických dětí z taneční skupiny „Simoni“

Pasování prvňáčků na čtenáře
V pátek 26. března přišlo 21 prvňáčků s rodiči na Paso-

vání prvňáčků na čtenáře. 
Děti musely předvést, že umí číst a že mají znalosti 

z pohádek. Potom je král z Království čtenářů pasoval na 
čtenáře. 

Na památku prvňáčci dostali knížku, pasovací list a na 
celý rok čtenářský průkaz do knihovny zdarma.

ZPRÁVY Z KNIHOVNY

Noc s Andersenem
Z pátku 26. března na sobotu 27. března jsme se již podruhé sešli na Noci 

s Andersenem. V knihovně spalo 35 dětí a 3 dospělí. 
Nejdříve jsme venku hráli šipkovanou s hledáním pokladu. Potom byla 

připravena vědomostní soutěž pro družstva o odměny. Pak jsme se přesu-
nuli do knihovny, oblékli pyžama, zalehli do spacáků a četli pohádky, do-
kud jsme neusnuli. Ráno jsme posnídali a rozešli se domů. Akce se vydařila 
a už teď se těšíme na příští rok.

Michaela Blažková
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Chytrý kozlík
Milí školáci,
v letošním jarním čísle Rakvického zpravodaje jste našli první tři otázky nové soutěže 

Chytrý kozlík, která je určena právě vám, školní mládeži. Potěšilo nás množství správ-
ných odpovědí a zde jsou vylosovaní výherci: Natálie Zpěváková (2. třída), Vojtěch Po-
hanka (3. třída) a Eliška Bednaříková (5. třída).

Soutěžní otázky
tohoto čísla

1. Kdo je patronem rakvického kostela
 - komu je kostel zasvěcen?

2.  Jak se v Rakvicích říká vrchní bílé sukni, 
do které se stárky oblékají 

na hodové pondělí?

3. Jak se nazývala již zaniklá osada, která se 
ještě v 15. století rozkládala 

mezi Rakvicem a Vekými Pavlovicemi?  

(odpověď na 3. otázku najdeš v tomto čísle RZ)

Samozřejmě jsme pro vás v tomto čísle připravili otázky 
nové. Své odpovědi můžete zasílat do 9. září na adresu ma-
tejkova@skolarakvice.cz pod heslem „Chytrý kozlík“. 

Ze správných odpovědí opět vylosujeme tři výherce. Ti 
obdrží věcné ceny, které do soutěže věnovala společnost 
Mikro Tradig. 

Tak tedy pátrejte, hledejte, ptejte se...T"eba se tentokrát 
p"i losování usm je št stí zrovna na vás!

Strana Počet hlasů Procenta

Občanská demokratická strana 227 23
Česká strana sociálně demokratická 213 21,58
TOP 09 181 18,34
Věci veřejné 99 10,03
Komunistická strana Čech a Moravy 95 9,63
Strana Práv Občanů Zemanovci 42 4,26
KDU – Československá strana lidová 27
Suverenita – blok J. Bobošíkové 27
Moravané 21
Strana svobodných občanů 13
Strana zelených 11
Česká pirátská strana 10
Dělnická strana sociální spravedlnosti 9
Konzervativní  strana 6
Volte Pravý blok www.cibulka.net 3
Česká strana národně socialistická 1
Koruna Česká 1
Občané.cz 1

Výsledky voleb do Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR 28. – 29. 5. 2010

VOLBY 2010

Celkový počet voličů 1751

Celkem hlasovalo 988

Celková účast v procentech 56,42

Vítězům 
gratulujeme!!!

Holky a kluci,
tentokrát

soutěžíte o nás.
Tak hurá do toho!

Ze školy22 SPORT

V dubnu začala nová fotbalová se-
zona také pro nejmladší členy oddílu 
SK 1932 – hochy z přípravky. Tito kluci 
se po své první sezoně, kdy se v okres-
ním přeboru základen teprve rozkou-
kávali, umístili po podzimní části sou-
těže na pátém místě. V období zimy se 
plně věnovali přípravě, aby se na jaře 
mohli v plné síle pustit do dalších klání. 

Během jarních měsíců odehráli 
v rámci soutěže 8 zápasů. Nejdřív na 
domácím trávníku uvítali soupeře ze 
Sedlece, se kterým uhráli remízu 2:2. 
V následujícím týdnu vyjížděli sehrát 
utkání do Mikulova. Zde narazili na 
soupeře, kterému se na jaře dařilo a 
svou suverenitu potvrdil i proti nám. 
S lídrem tabulky naší skupiny kluci 
prohráli 14:0.

Černým dnem se pro ně stal však 
2. květen, kdy hostovali ve Valticích. 
Bohužel do kabin se naši 
hráči vraceli se zdrcující 
prohrou. Nejhorší výsle-
dek dosavadní „kariéry“ 
tohoto celku zní 21:0. Z vý-
sledku byli malí hráči hod-
ně otřeseni, ale na jejich ob-
hajobu je nutno uvést, že 
z tohoto utkání byly omlu-
veny nejstarší posily kádru 
a rvát se o výsledek museli 
naši nejmladší. A to s pro-
tivníky o tři roky staršími. 
I když prohra velmi bolela 
a nejednu dětskou dušič-
ku museli chlácholit rodi-
če přítomní tomuto klání, 
malí bojovníci se nevzdá-
vali a s obrovským nasa-

zením se pustili do dal-
ších zápasů.

Náš tým potřeboval 
výhru jako sůl a taky 
na ni dosáhl v utkání 
s Hlohovcem, kdy se 
konečně podařilo pro-
lomit ledy a ze hřiště 
jsme odcházeli z poci-
tem vítěze (3:2). Tento 
pocit si  mohli kluci zo-
pakovat i v dalším kole, 
kdy si v utkání s Ledni-
cí připsali po závěreč-
ném hvizdu rozhodčí-
ho další, tolik potřebné 
tři body (4:1). Následu-
jící týden jsme vyjeli do 
Břeclavi, kde jsme chtěli 
obhájit vítězství z pod-
zimní části soutěže, ale 

bohužel tentokrát se na nás soupeř 
velmi dobře připravil a opakovat dob-
rý výsledek nám nedovolil (11:0). 

V závěrečném kole sezony k nám 
zavítali hosté z Velkých Bílovic. Domů 
se vraceli poraženi, výsledek tohoto 
utkání zněl 4:1 pro Rakvice.

V konečném pořadí se rakvičtí fot-
balisté základny po všech odehraných 
kolech sezony 2009/2010 umístili na 
5. příčce z 8 družstev.

V rámci příprav vyjížděli hráči ta-
ké k přátelským utkáním. Nejmladší 
kluci z přípravky reprezentovali naši 
obec na mezinárodních turnajích na 
Slovensku. První letošní zahraniční 
cesta vedla do Malacek, kde se našim 
klukům (Buzrla Erik, Krčka Matěj, Ku-
bíček Adam, Václavík Petr, Valenta Vít, 
Valenta Denis, Vymazal Vít, Zelinka 
Miroslav, Zelinka Libor) dařilo výteč-

ně. Na tomto turnaji bylo přítomno pět 
družstev, která marně hledala návod 
jak na rakvickou přípravku. Po šesti 
vítězných zápasech si tak kluci po ná-
vratu domů mohli do vitrínky svých 
úspěchů uložit další zlatý pohár. Stej-
ný scénář se odehrál i na dalším zahra-
ničním výjezdu, tentokrát do Malých 
Levár. Náš celek ve stejném složení, 
posilněný o dva debutující hráče (Ob-
hlídal Matěj, Kamenský Vojtěch), vý-
borně reprezentoval svou rodnou vís-
ku, a tak se z tohoto turnaje bez ztráty 
jediného utkání vracel zlatý. 

Velké poděkování patří trenéru pří-
pravky panu Zdeňku Průdkovi, který 
svůj volný čas těmto klukům s miču-
dou věnuje. Kluci svému trenérovi 
blahopřejí k získání ocenění nejlepšího 
trenéra mládeže v okrese Břeclav.

Poděkování od dětí patří také jejich 
rodičům, kteří své ratolesti vedou ke 
sportu, věnují tomuto jejich koníčku 
mnoho času i nemálo fi nančních pro-
středků či je svými auty vozí na turna-
je a zápasy.

Chcete také vy, aby vaše dítko ne-
trávilo všechen volný čas u televize 
nebo počítače? Přijďte se podívat na 
místní fotbalové hřiště, kdy se tu kaž-
dé pondělí, středu a čtvrtek od 17:30 
hodin prohánějí po trávníku rakvičtí 
malí Nedvědové, Kollerové, Barošo-
vé a další fotbalové ikony. Možná také 
vaše dítě pohltí atmosféra této skvělé 
party, která se kolem rakvické základ-
ny zformovala. Kluci žijí týmovým 
duchem a loučí se s vámi svým pokři-
kem: „CIKY, CAKA, HEJ, MY TO VY-
HRAJEM!“

Děti a rodiče základny 
SK Rakvice 1932

Ze zápisníku přípravky
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… přestože jsem nic takového napro-
sto neměl v úmyslu. Až do zhlédnutí 
výše uvedeného paskvilu, kterým vče-
ra neznámý samozvaný spasitel zdra-
vého rozumu a mravů, či jeho kolpor-
tér, obdaroval mou poštovní schránku. 

Obrátil bych se ovšem raději se svou 
glosou na autorskou fi rmu, ale pocho-
pitelně jde o anonymní hanopis, byť 
v exkluzivním provedení, hodném 

bohulibějšího a seriosnějšího záměru. 
Anonym? Snadno si lze domyslit auto-
ra a jeho přisprostlý styl a la bilbordů 
s nahatým premiérem a není třeba hlu-
boké dedukce, čemu má tato pomlou-
vačná čtyřstrana pár dnů před volbami 
sloužit. No a u mne posloužila opaku. 
Proč? Až příliš kopíruje vzorce honů 
na čarodějnice pořádané minulým re-
žimem; jen místo soudruha vyšetřova-

tele tu fi guruje stejně nestoudný papa-
razzo. Jinak totožná neúcta k soukromí 
občana proložená nedoložitelnými rá-
dobyvtipnými pomluvami. Fuj! Snad 
jako vhodné emetikum, jiné použití mě 
nenapadá. Zůstává jen znechucení a 
hluboký stud, že patříme ke stejné ko-
munitě. Ačkoliv – čemu se divím?

MUDr. Petr Neuvirt
důchodce a nestraník

Náspja
Co to vlastně „náspja“ byly?
Vybetonovaný zastřešený prostor, 

přes který jsme procházeli z domu na 
dvůr. Byly vždy vylíčené, vyválečko-
vané a na zdech plno poliček. Nachá-
zely se zde studny s pitnou vodou (s 
rumpálem či pumpou), ale také stud-
ny na vodu dešťovou.

„Náspja“ od jara do podzimu slou-
žily jako prádelna i koupelna. Vždyc-
ky večer jsme si nachystali lavory 
a kýble s vodou, sluníčko ji ohřálo a 
hygiena mohla začít. Nejednou jsme 
rodiče při mytí v lavoru překvapili. 

V zimě byly na „náspjách“ nachys-
tány do foroty koše s dřevem, uhláky 
a kýble s uhlím.

Na vratech od průjezdu byly na-
tlučené hřebíky a na nich se sušily 
králičí kůže.

Na „náspjách“ jsme trávili mno-
ho času, hlavně v letních parních 
dnech. Vydělal se stůl a židle, tak-
že jsme zde jídali, hráli si a ve ve-
černích hodinách poslouchali sou-
seda – strejca Malinku, jak hraje na 

harmoniku a zpívá. Tento člověk 
se narodil koncem 19. století, a tak 
nám hrával písničky z té doby. Jeho 
vnuk, náš soused Klement Horáček, 
si části textů svého dědy pamatuje. 

Na „náspjách“ se dělávalo všech-
no. Zabíjačka, zavařovalo se, věšelo 

prádlo, sušily ořechy či fazole, vy-
pínaly záclony na rámech. Pod stře-
chou na ráhnech visely kytice cibule 
a věnce česneku. Ve starších domcích 
byly „náspja“ tam, kde jsou dneska 
verandy. A příště vás pozvu za vrata.     

Zdeněk Ryzý

Několik postřehů…
Dost pravidelně pročítám zpravo-

daje z okolních obcí. Spolky a organi-
zace se tam prezentují svou činností a 
aktivitou. Rakvický zpravodaj je sice 
svým obsahem velmi pestrý a barev-
ný, dozvídáme se v něm, že se u nás 
vyrábí nejlepší víno, mnoho zpráv je 
ze školy, ale zřejmě postrádáme činné 
spolky. Je to dost zarážející, přestože 
v loňskem roce zastupitelstvo rozdělilo 

mezi rakvické organizace 533.873,- Kč 
z obecního rozpočtu. Soudím, že ti, 
kteří fi nanční podporu dostali, by se 
mohli alespoň občas zmínit o své čin-
nosti, reprezentovat se, aby se občané 
dověděli, co vše se v obci děje - děje-
-li se! 

Z řad občanů, hlavně těch starších, 
slýchávám kritiku a připomínky. Kde 
se například vytratil velikonoční prů-

vod s mrskačkou, fotbalisty a muzi-
kou? Mnozí by jim rádi přispěli na 
jejich činnost, zřejmě nemají fi nanční 
starosti. 

Mnoho občanů také zlobí majitelé 
psů, kteří nechávají venčit své miláč-
ky po ulicích, hlavně na chodnících. 
Ve městech si musí své psí poklady 
každý uklidit, u nás by to nešlo?

Iva Neuvirtová

Ad  BŘECLAVSKÉ HLASATEL –
aneb Proč zakroužkuji na svém hlasovacím lístku  p. Ing. P. Suchánka…
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Zrenovované náspí

Hody, hody, hode!ky

 ustrojte nám stáre!ky.

Chlapci budú verbovat

a d"v!ata tancovat.

Muzikanti zahrajú,

stárci víno nalejú.

Mája bude p"kn" stát

 a Rakvice zkrášlovat.

Monika Bohá&ková – 4. t"ída


